
Mulțumesc, Charles. 

Și bun-venit noului președinte al Republicii Cipru, Nikos Christodoulides, care ni se alătură 

pentru prima dată. Vă împărtășim angajamentul față de reunificarea țării dumneavoastră sub 

auspiciile planului ONU. Vă puteți baza pe Uniunea Europeană și pe solidaritatea noastră. 

Și pentru solidaritate cu Ucraina trebuie să continuăm să milităm – solidaritate politică, 

economică, umanitară și militară. Va fi tot mai greu. Observăm instalându-se o „oboseală a 

războiului”, la care se adaugă efectele propagandei ruse. Va fi tot mai greu să explicăm de ce 

este esențial ca Europa să fie alături de Ucraina. De ce prețul libertății nu este prea mare. Dar 

trebuie să o facem și sunt recunoscătoare pentru unitatea demonstrată în jurul acestei mese. 

Trebuie să ne gândim în continuare la pașii următori. Pacea trebuie să rămână obiectivul final, 

iar UE este bine plasată pentru a contribui la atingerea lui, dar, pentru ca pacea să se instaureze, 

trebuie să existe o Ucraină. Și nu va exista fără sprijinul nostru. 

Acordul privind livrarea și achizițiile comune de muniție reprezintă un moment de referință, o 

manifestare a hotărârii și a rezilienței. Este vital pentru Ucraina. Este vital pentru Europa. El 

înseamnă atât salvgardarea existenței Ucrainei, cât și a Europei. 

Progresele înregistrate în achizițiile publice comune înseamnă un pas spre mai buna definire a 

politicii europene de apărare și securitate. Avem din nou nevoie de „mai multă Europa”. 

Cele zece pachete de sancțiuni pe care le-am lansat au afectat puternic Rusia. Însă trebuie să 

eliminăm toate posibilitățile de eludare în toate sectoarele sistemului nostru care permit încă 

aliaților lui Putin să beneficieze de pe urma accesului la UE. Sancțiunile funcționează, sunt 

necesare și proporționale, dar trebuie să fie bine aplicate și trebuie să continuăm să colaborăm 

cu țările terțe pentru a le implica și pe ele. 

Trebuie să facem mai mult pentru a evita ca situația umanitară din Ucraina să scape complet 

de sub control, în special în privința copiilor. 

Copii din zonele ocupate din Ucraina sunt victime ale deportării ilegale și ale transferului ilegal 

în Rusia. Au fost afectații aproximativ 16 000 de copii. 

Putin și complicii lui de la toate nivelurile trebuie sancționați și trași la răspundere. De aceea 

salutăm mandatele de arestare emise de Curtea Penală Internațională. Trebuie să profităm de 

acest impuls, care poate funcționa în sinergie cu necesitatea de a institui un tribunal 

internațional special pentru crima de agresiune comisă împotriva Ucrainei. 

Ca Uniune Europeană, suntem mai puternici când ne asumăm responsabilitatea comună și 

acționăm împreună, așa cum o facem acum. 

Doresc, de asemenea, să atrag atenția asupra situației din Moldova. Maia Sandu face miracole 

în protejarea pilonilor democrației și în respingerea tentativelor Rusiei de a-i submina. Fac un 

apel să continuăm să oferim un sprijin practic, economic și politic, Moldovei, așa cum am 

făcut-o,   

și la fel și forțelor democratice din Georgia și Belarus. De asemenea, trebuie să transmitem un 

mesaj de sprijin celor care luptă pentru drepturile femeilor, pentru viață și libertate în Iran. 



Planul Rusiei este clar: revenirea la securitatea iluzorie a unei lumi împărțite în tabere opuse. 

Trebuie să i ne opunem. 

Prosperitatea Europei și o viață mai bună pentru cetățenii europeni reprezintă piatra unghiulară 

a construcției Uniunii Europene.  Să nu pierdem niciodată din vedere acest lucru. În trecut, 

Europa a reușit în repetate rânduri să devină mai puternică când era amenințată. 

  

Piața noastră unică oferă o rampă de lansare pentru intrarea întreprinderilor europene pe piețele 

mondiale. Economiile din UE sunt competitive. Trebuie să rămână așa. Suntem o piață de 450 

de milioane de locuitori, împreună suntem mai puternici. 

Dubla tranziție a Uniunii Europene poate avea loc cu concursul cetățenilor noștri, dar numai 

dacă creăm condiții favorabile pentru realizarea ei. Trebuie să explicăm că tranziția ecologică 

va aduce beneficii cetățenilor, familiilor lor și agenților economici. 

Tranziția ecologică nu poate fi doar apanajul celor care își pot permite mașini ecologice scumpe 

și sisteme de izolare eficiente energetic costisitoare. Nu putem crea un decalaj în societate între 

cei care pot și cei care nu pot să treacă la un mod de viață ecologic din cauză că prioritatea lor 

a ajuns să fie să facă față cheltuielilor zilnice. Nimeni nu trebuie neglijat în această privință. 

Fără sprijin public tranziția ecologică nu va avea loc. 

Pentru aceasta avem nevoie de investiții orientate precis, cu obiective clare și indicatori de 

performanță clari. Firmele vor investi în tranziția verde numai dacă au argumente economice 

și dacă sunt stimulate. Cu obiective clare, putem să ghidăm procesul și să ne menținem 

avantajul competitiv. 

Investițiile în asigurarea preeminenței Europei, investițiile în tehnologii strategice precum 

energia solară și eoliană, pompele de căldură și bateriile ne vor aduce beneficii tuturor. Trebuie 

să facem mai mult, oferind un acces mai ușor la finanțarea existentă și reducând birocrația. Și, 

cum am mai spus-o, avem nevoie de condiții de concurență echitabile, însă trebuie să evităm 

să ne lansăm într-o cursă spre protecționism. 

Avem nevoie și de investiții private, astfel încât IMM-urile și întreprinderile nou-înființate să 

rămână în Europa. Este esențial să se finalizeze uniunea piețelor de capital, care este încă prea 

fragmentată. 

Parlamentul European se angajează să lucreze eficient la propunerile privind piața energiei 

electrice, Planul industrial al Pactului verde, Actul privind industria cu zero emisii nete și Actul 

privind materiile prime critice. 

Ce contează pentru noi toți este previzibilitatea legislativă. Dacă propunerile legislative ridică 

probleme, trebuie să le discutăm la timp pentru a găsi soluții pragmatice.    

Consecințele falimentului Silicon Valley Bank și al Credit Suisse au ținut prima pagină a 

ziarelor. Sectorul bancar al zonei euro este robust. Am creat împreună mijloace solide de 

protecție pentru sectorul bancar din UE. Banca Centrală Europeană este pregătită să intervină 

dacă este necesar, iar până în prezent impactul asupra UE pare limitat. 

Finalizarea uniunii bancare rămâne însă o prioritate pentru asigurarea unei mai mari stabilități 

financiare, înainte de următorul șoc. 



În ceea ce privește migrația, Parlamentul European își va juca rolul. Suntem gata să votăm 

săptămâna viitoare, dar vă solicităm să obțineți rezultate în dosarele de solidaritate rămase. Mă 

refer aici la regulamentul privind gestionarea situațiilor de azil și migrație și la regulamentul 

privind criza și forța majoră. 

Astfel atingem echilibrul critic de care avem nevoie în legătură cu aceste aspecte, ceea ce ne 

va permite: să protejăm frontierele, să oferim protecție și demnitate celor care au nevoie, să-i 

returnăm eficient pe cei care nu îndeplinesc condițiile și să distrugem modelul economic al 

traficanților de persoane care profită de pe urma celor mai vulnerabili.   

Trebuie să continuăm să acționăm la unison și să obținem rezultate pentru „mai multă Europa” 

acolo unde este important. 

„Mai multă Europa” nu înseamnă omogenizare generală. Suntem diferiți și mândri că suntem 

așa. Teoria conform căreia Europa încearcă să facă pe toată lumea la fel este pur și simplu falsă. 

Prețuim unitatea în diversitate. Înțelegem că trebuie să fim prezenți când sunt în joc mize mari 

și discreți în probleme de mai mică importanță – și nici o miză nu este mai importantă decât 

cele pe care le discutăm azi. 

Vă mulțumesc. 

 


